
UCHWAŁA NR 24.151.2021 
RADY GMINY DUBICZE CERKIEWNE 

z dnia 17 września 2021 r. 

w sprawie przyjęcia stanowiska o zagrożeniu bezpieczeństwa osób przebywających na terenie Gminy 
Dubicze Cerkiewne przez zwierzęta prawnie chronione. 

Na podstawie art.7 ust. 1 pkt 14 i art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym ( 
Dz.U. z 2021 r. poz. 1372), na wniosek Wójta Gminy Dubicze Cerkiewne, Rada Gminy Dubicze Cerkiewne 
uchwala, co następuje: 

§ 1. 1. Przyjmuje się stanowisko w sprawie o zagrożeniu bezpieczeństwa osób przebywających na terenie 
Gminy Dubicze Cerkiewne przez zwierzęta prawnie chronione. 

2. Stanowisko, o którym mowa w ust. 1 stanowi załącznik do niniejszej uchwały. 

§ 2. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne 

§ 3. Zobowiązuje się Wójta Gminy Dubicze Cerkiewne do przesłania niniejszej uchwały Prezesowi  
Ministrowi do Spraw Klimatu, Prezesowi Rady Ministrów, Wojewodzie Podlaskiemu, posłom na Sejm RP 
i Senatorom RP. 

§ 4. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 Przewodniczący Rady Gminy 
 

Jerzy Karpiuk 
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Załącznik do uchwały Nr 24.151.2021 

Rady Gminy Dubicze Cerkiewne 

z dnia 17 września 2021 r. 

Stanowisko Rady Gminy Dubicze Cerkiewne 

w sprawie zagrożenia bezpieczeństwa osób przebywających na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne przez 
zwierzęta prawnie chronione. 

W dniu 7 sierpnia 2021r w godzinach  porannych na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne w m. Jelonka 
doszło do niebezpiecznego zdarzenia – ataku żubra na człowieka w wyniku czego ranna została młoda  
mieszkanka Białegostoku odwiedzająca samotną matkę mieszkającą w m. Jelonka. Osoba poszkodowana 
doznała ran otwartych uda, uszkodzenia miednicy i urazu psychicznego. Rokowania zdrowotne 
poszkodowanej w opinii lekarza nie dają gwarancji pełnego powrotu do zdrowia. Poszkodowaną czeka długi 
okres leczenia i rehabilitacji a w przypadku niepowodzenia zalecanych zabiegów leczniczych, grozi 
inwalidztwo do końca życia. 

   Zaistniałe zdarzenie  wywołuje głębokie zaniepokojenie władz gminy i jej mieszkańców. Do tak 
drastycznego w skutkach zdarzenia musiało dojść, ponieważ teren naszej gminy jest od kilu lat miejscem 
bytowania licznych stad żubrzych i żubrów samotników.  Żubry przebywają na polach uprawnych gdzie 
powodują duże szkody w uprawach natomiast żubry samotniki najczęściej można spotkać w okolicznych 
lasach co wywołuje  wśród mieszkańców  uzasadniony niepokój i obawy o ich bezpieczeństwo. Problem 
zagrożenia bezpieczeństwa osób był zgłaszany do instytucji odpowiedzialnych za sprawowanie opieki nad 
zwierzętami znajdującymi się pod ochrona ( Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska i Białowieskiego 
Parku Narodowego). O ile w początkowym okresie po pojawieniu się problemu były przypadki właściwej 
reakcji ( żubry samotniki przez BPN były odławiane i wywożone) to w ostatnich latach w/w instytucje 
ochrony przyrody bezpośrednio nie reagowały. Pomoc tych podmiotów ograniczała się do „instruktarzu” 
i wskazówek  dot. działań, które powinien podjąć wójt aby zapobiec tego rodzaju zdarzeniom. Posiłkując się 
ogólnym zapisem art.7 o samorządzie gminnym  w brzmieniu „ Zaspokojenie zbiorowych potrzeb 
wspólnoty należy do zadań własnych gminy. W szczególności obejmują one sprawy związane 
z porządkiem publicznym i bezpieczeństwem obywateli oraz ochrony przeciwpożarowej 
i przeciwpowodziowej, w tym wyposażenia i utrzymania gminnego magazynu przeciwpowodziowego”  
podmioty administracji ochrony przyrody w ten sposób  próbują przypisać  wójtowi  gminy  dodatkowe 
obowiązki -  ponoszenie odpowiedzialności za  za działania  , które należą do ich kompetencji.   Nie 
zgadzamy się z takim stanowiskiem. Żadne przepisy prawa nie przypisują gminom zadań związanych 
z opieka nad zwierzętami prawnie chronionymi  oraz ponoszenie odpowiedzialności za ochronę osób   
narażonych na niebezpieczeństwo  ze strony zwierząt znajdujących się pod ścisła ochroną.  Do tych celów 
powołane została administracja ochrony przyrody wyposażona w odpowiednie instrumenty prawne, 
organizacyjne i kadrowe która w ramach przypisanych kompetencji obowiązana jest  monitorować 
informacje dotyczące zdarzeń z udziałem zwierząt znajdujących się pod ochroną, zbierać informacje 
o przebywaniu  zwierząt w pobliżu gospodarstw domowych, doradzać w zakresie  profilaktyki 
ograniczającej straty, współpracować z Lasami Państwowymi i instytucjami naukowymi.  Na podstawie 
zebranych informacji podejmować z wyprzedzeniem ewentualne działania prewencyjne mające na celu 
zapobieżenie powstaniu niebezpieczeństwa narażenia ludzi na utratę zdrowia i życia ze strony zwierząt 
prawnie chronionych. W  podejmowanych przez podmioty ochrony przyrody działaniach mając na uwadze 
bezpieczeństwo naszych mieszkańców i osób przebywających na jej ternie,  Gmina deklaruje wolę  
współpracy. 

Populacja żubra z roku na rok się zwiększa. M.in. z tego powodu stada żubrów opuszczają  ich 
matecznik, jakim jest Puszcza Białowieska w poszukiwaniu lepszych warunków bytowania( powalone 
drzewa utrudniają przemieszczanie się osobników po puszczy) i łatwiejszego dostępu do paszy na gruntach 
rolnych.  Większość obszaru gminy Dubicze Cerkiewne stanowią lasy, które są także jednym ze źródłem 
dochodu i mieszkańców.   Mieszkańcy gminy w okresie letnio-jesiennym( sezon na zbiór runa leśnego jagód 
i grzybów) dużo czasu spędzają w lesie. Wobec zaistniałego zdarzenia istnieją obawy o ich bezpieczeństwo, 
ale nie tylko ze względu na możliwość spotkania samotnego żubra, ale także w ostatnim okresie coraz 
częściej pojawiających się bardzo licznych watah wilków. Sygnalizujemy w oparciu o informacje służb 
leśnych kolejny problem związany z bezpieczeństwem ludzi. Na razie w naszej okolicy nie doszło do 
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ataków wilków na człowieka, ale w każdej chwili może to się zdarzyć ( atak wilka na człowieka 
odnotowano na południu naszego kraju oraz atak wilków na stado bydła, drastycznie zmniejsza się pogłowie 
zwierzyny łownej). Watahy wilków są coraz liczniejsze i jak informują służby leśne na naszym terenie 
zauważona były wataha licząca 12 osobników, występują także  mniej liczne watahy składające się z kilku 
osobników a także wilki samotniki. 

   Nawiązując do powyższego  informujemy ,że  odnotowano na terenie gminy  już kilka przypadków 
(choć mniej drastycznych od przedstawionego powyżej) zaatakowania ludzi przez żubra. Mieszkańcy  
gminy  i osoby tu przebywające czują się zagrożeni. Dlatego   domagamy się podjęcia  przed podmioty 
administracji ochrony przyrody niezwłocznych działań mających na celu  ograniczenie migracji stad 
na pola uprawne a tym samym ograniczenia szkód w uprawach a także eliminacji  żubrów 
samotników, chorych odrzuconych przez stado stanowiących  szczególne niebezpieczeństwo  dla ludzi.   
Domagamy się także  poddania bardziej wnikliwej analizie i monitoringowi populacji wilka i podjęcia 
działań prewencyjnych  zamian dojdzie do podobnego w skutkach zdarzenia. 

Uważamy, że należy chronić przyrodę i zwierzęta znajdujące się pod ochroną pod warunkiem  
zachowania równowagi biologicznej ekosystemu, która w ostatnich latach została zachwiana. 

Prosimy o udzielenie wszelkiego możliwego poparcia dla rozwiązania problemu poruszanego 
w niniejszym stanowisku rady gminy. 

 Przewodniczący Rady Gminy 
 

Jerzy Karpiuk 
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